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PFOS/PFAS-verontreiniging 3M  -  Tegemoetkoming landbouwers 

Landbouwbedrijven in de regio Zwijndrecht die door de impact van de no-
regretmaatregelen als gevolg van de PFAS-verontreiniging schade hebben ondervonden, 
konden tussen 28 januari en 18 februari 2022 een tegemoetkoming aanvragen. De 
landbouworganisaties en 3M werkten onder coördinatie van opdrachthouder Karl 
Vrancken een regeling uit. Het gaat alleen over een tegemoetkoming voor de geleden 
schade door de no-regretmaatregelen en niet door de (bodem)verontreiniging zelf. 
Daarvoor is het nog wachten op het beschrijvende bodemonderzoek, dat een 
onafhankelijk bodemdeskundige uitvoert onder leiding van de Openbare Vlaamse 
Afvalstoffenmaatschappij (OVAM).

Landbouwers kunnen online of tijdens de door de landbouworganisaties georganiseerde 
zitdagen hun dossier indienen. Het zijn experts van de landbouworganisaties, het 
Departement Landbouw en Visserij, de opdrachthouder en 3M die beoordelen of een 
tegemoetkoming kan worden toegekend. Landbouwers kunnen een vergoeding 
aanvragen voor vier zaken: extra investeringen, de meerkosten in het productieproces, 
het verlies aan arbeidstijd en eventueel omzetverlies.

Als het dossier gunstig wordt beoordeeld door de jury, ontvangt de aanvrager een 
voorstel van tegemoetkoming dat hij of zij kan aanvaarden of weigeren. Wie de 
tegemoetkoming aanvaardt, mag zich vanaf eind maart 2022 aan de uitbetaling 
verwachten. 

1. Hoeveel aanvraagdossiers zijn binnengekomen op 18 februari 2022? 

a) Om welke redenen werd een aanvraag ingediend (investeringen, hogere 
productiekost, verlies arbeidstijd, omzetverlies)? 

b) Komt het aantal aanvraagdossiers overeen met het aantal dossiers dat de 
minister inschatte op basis van de contacten die het departement legde bij het 
uitbreken van de PFOS-crisis? Hoeveel landbouwers kwamen in aanmerking om 
een dossier in te dienen? Hoeveel procent heeft dit ook werkelijk gedaan?

c) Zijn er nog aanvraagdossiers laattijdig binnengekomen? Wat was de reden en 
hoe is hiermee omgegaan? 

2. Wat was het profiel van de landbouwers die dossiers ingediend hebben? 

a) Waar situeren zich deze bedrijven? 

b) Tot welke sector behoren ze? 



c) Voor welke afzetmarkt produceren ze (klassieke afzet, korte keten, verwerking 
…)? 

d) Welke leeftijd hebben de bedrijfsleiders? 

e) Is er een verband tussen het soort bedrijf en reden voor de aanvraag van een 
tegemoetkoming? Welk verband is er te zien? 

3. Hoeveel aanvragen werden goedgekeurd?

4. Hoeveel aanvragen werden afgekeurd en om welke reden? 

5. Van de gunstig beoordeelde aanvragen

a) Hoeveel keer werd een tegemoetkoming voorgesteld en aanvaard? 

b) Hoeveel keer werd een tegemoetkoming voorgesteld en geweigerd en om welke 
reden werd die geweigerd?

c) Zijn er na weigering tegemoetkomingen herzien, opnieuw voorgesteld en dan 
wel aanvaard? Wat was het probleem? 

d) Tussen welke prijsvork situeren zich de hoogtes van de tegemoetkomingen? 

e) Wat is de totale som van de tegemoetkomingen die aanvaard zijn en uitbetaald 
zullen worden? Waar zijn deze middelen van afkomstig? 

6. Welke duurzame oplossingen worden in het vooruitzicht gesteld om de 
bodemverontreinigingen van de landbouwbedrijven ten gronde aan te pakken? 

a) Op welke manier wil de minister dit aanpakken? 

b) Welke maatregelen worden onderzocht om de bodemverontreiniging aan te 
pakken?

c) Wat is de stand van zaken in het beschrijvende bodemonderzoek dat 3M 
uitvoert?
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1. Er werden 37 aanvragen ingediend.

a) De aanvragen handelen zowel over omzetverlies, bijkomende operationele kosten 
en verlies aan arbeidstijd. Landbouwers geven aan telkens er berichtgeving in de 
media is daarvan de negatieve impact te voelen.

b) Het aantal ingediende aanvragen ligt in lijn met wat de stuurgroep verwachtte. 
Er is niet bepaald hoeveel landbouwers effectief in aanmerking kwamen om een 
aanvraag in te dienen. In principe had iedere landbouwer die schade ondervond ten 
gevolge van de no-regret-maatregelen in de nabije omgeving van de 3M-site, de 
mogelijkheid om een aanvraag in te dienen.

c) Er zijn geen laattijdige aanvragen ingediend.

2. a) De landbouwbedrijven die een dossier indienden situeren zich hoofdzakelijk in de 
nabije omgeving van de 3M-site in Zwijndrecht.

b) Er werden aanvragen ingediend door landbouwers uit de sectoren groenten, fruit, 
vlees en eieren.

c) Het gaat zowel om bedrijven die verkopen via korte keten, de reguliere keten, als 
om bedrijven met eigen verwerking en CSA-bedrijven.

d) De leeftijd van de landbouwers is geen parameter in de beoordeling en werd dan 
ook niet bevraagd.

e) De aanvragen worden momenteel verwerkt, er zijn bijgevolg vandaag nog geen 
resultaten bekend.

3-5.De aanvragen worden momenteel individueel bekeken en behandeld door de 
stuurgroep onder leiding van opdrachthouder Karl Vrancken. De beoordeling gebeurt 
grondig en met respect voor de privacy van de individuele indieners.

6. a) Belangrijk is om in de toekomst te vermijden dat verontreiniging optreedt.

b) Dit maakt momenteel ook deel uit van de opdracht van Karl Vrancken om te kijken 
wat de best beschikbare technieken zijn om dit aan te pakken.

c) OVAM ontving op 10 februari 2022 het eerste gefaseerd beschrijvend 
bodemonderzoek van 3M Zwijndrecht. Dat bodemonderzoek bevat alle 
meetgegevens en de afbakening van de PFAS-verontreiniging in Zwijndrecht. OVAM 
zal het ingediende bodemonderzoek nu administratief controleren en beoordelen in 
overleg met de Vlaamse Milieumaatschappij, het Agentschap Zorg en Gezondheid 
en PFAS-opdrachthouder Karl Vrancken.


